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A  T A N Á C S O K  A  K Ö N Y V T Á R  SEQÍTSÉQÉVEL 
BIZTO SÍTH ATJÁ K M INDENKI S Z Á M Á R A  

A  FO L Y A M A T O S  M ŰVELŐDÉS LEHETŐSÉQEIT
A szocialista társadalom  építése m űvelt, sokoldalúan 

képzett em bereket kíván. Ezt segítik elő a különböző 
könyvtárak  is, am elyek a népm űvelés legszervezettebb  
in tézm ényei, s am elyek — úgy vélem  — a felszabadulá
sunk óta e lte lt 25 év a la tt m inden nehézség ellenére is 
a legtöbbet te tték  a k im űvelt em berfők sokaságának k i
a lak ítása érdekében. Hozzászólásomban a tanácsi könyv
tá ra k  helyzetéről szeretnék néhány gondolatot elm ondani. 
Ennek m agyarázatá t az adja, hogy ahhoz a 913 könyv
tároshoz tartozom , ak ik  1950 és 1969 között végezték el 
az egyetem könyvtárszakát, de ezen belül ahhoz a 303-hoz, 
aki jelenleg nem  ilyen m unkakörben dolgozik.

Am ikor m unkába léptem , igen elszom orodva tapasz
taltam , milyen rossz körülm ények között fe jtik  ki tevé
kenységüket a kisvárosi könyvtárak; korántsem  olyan 
épületekben és olyan feltételek  között m űködnek, ahogyan 
azt tan ára in k  nekünk az egyetem en tan íto tták . E llen t

m ondást lá ttam  a tanu ltak  és a valóság között.
Egyetértek azzal a m egállapítással, hogy a m agyar könyvtárügy a felszabadulás 

után — s ezen belül is a II. könyvtárügyi konferencia óta — jelentős u ta t te tt meg. 
de eredm ényeink elism erése m elle tt lá tn u n k  kell, hogy még m a is szép szám m al 
vannak nehézségeink, pedig a lakosság m űveltségi színvonalának em elése érdekében 
nagyobb előrelépésre lenne szükség.

Az egyik ilyen nehéz problém a a konferencia tézisei szerin t is az, hogy ma még 
nagyon sok helyen nincs megfelelő könyvtárépület, s a tanácsi könyvtárak  — főleg 
a kisvárosiak, községiek, de helyenként a m egyeiek is — igen rossz feltételek  között 
végzik fontos m űvelődéspolitikai tevékenységüket. Teljes m értékben tisztában vagyok 
azzal, hogy a népgazdaság teherbíró-képessége véges, mégis az a véleményem , hogy 
jó, eredm ényes és hatékony könyvtári m unkát csak korszerű épületben, korszerű 
feltételek  m ellett, szakképzett könyvtárosok segítségével lehet végezni.

Ism erem  a tanácsok pénzügyi lehetőségeit, mégis azt kell m ondanom : m inden  
tanácsi testü le t egyik alapvető feladata, hogy az iskolák m elle tt létrehozzák az iskolán  
kívü li m űvelődés legfontosabb bázisintézm ényét, a könyvtárt, m ert ennek segítségével 
biztosíthatják a folyam atos m űvelődés lehetőségeit és fe lté te le it m indenki számára. 
Most a gazdasági lehetőségeket és az üzemek, szövetkezetek teherb író  képességét 
is figyelem be véve meg kellene vizsgálni azt, m ilyen módon lehetne m eggyorsítani 
az új, korszerű könyvtárak  építését! Úgy vélem, ez is a közművelődés, a könyvtárügy 
tá rsadalm i üggyé válásá t jelentené, és a közös összefogás lehetőségeit az építésnél 
eredm ényesen hasznosítani lehetne.

M eglátásom  szerin t ugyanilyen összefogás lenne szükséges a könyvállom ány 
gyarapításában, figyelem be véve a tézisek szám adatait is, am elyek világosan tük rö 
zik az állom ánygyarapítás nehézségeit, részben a növekvő könyvárak, részben pedig 
a kiadványok egyre nagyobb szám a m iatt. A városi, de az iskolai és községi könyv
tá rak b an  is az eddiginek legalább kétszeresére kellene em elni a könyvbeszerzési 
keretet, hogy az olvasók igényeit jobban ki tud juk  elégíteni.

A könyvbeszerzésben, illetve a könyvállom ány gyarap ítására irányuló anyagi 
összefogásban az ipari üzem ektől szárm azó tám ogatás m elle tt határozottabban  kel
lene tám aszkodni a ma m ár többségükben jómódú, gazdag szövetkezetek, term előszö
vetkezetek segítségére is, felhívni figyelm üket a könyv á lta l szerzett ism eretek je len 
tőségére.

H add m ondjam  el azt is: messzemenően egyetértek az V. nevelésügyi kongresz- 
szus azon m egállapításával, m iszerin t ne épüljön ú j iskola könyvtár n é lkü l, m ert 
vallom  azt, hogy nem  lehet elég korán kezdeni az olvasásra nevelést! Jelenlegi á lta 
lános és középiskolai könyvtárhálózatunk igen szegényes. Nagyon rossz feltételek  
között működik, ezért ezen a helyzeten a következő időszakban feltétlenü l változ
ta tn i kell, ha biztosítani ak a rju k  a társadalom  egésze érdekében a jövőre felkészülő 
ifjúság olvasás-igényének kielégítését, képzését, művelődését. Csak ha jobb tárgyi
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feltételeket, vonzóbb környezetet és választékos könyvállom ányt tudunk  nyújtan i a 
fiatalabb  és idősebb olvasóknak, akkor rem élhetjük , hogy a következő m ásfél év
tizedben a lakosság egyharm ada könyvtári olvasóvá válik.

A tárgyi feltételek  m egterem tésén felül igen fontos feladatnak  tartom  a könyv
tá ra k  szakem ber-ellátását. Kevés a jól képzett könyvtáros. A tanácsi könyvtárakban 
nincs elegendő szám ú technikai személyzet, am ely m egkönnyítené az am úgy is kevés 
szakem ber, m unkáját. Ezeken a helyeken nagyarányú a könyvtárosok cserélődése 
is, főleg a férfiak, fiatalok  körében, ak ik  sok esetben anyagi okokból helyezkednek 
el más pályán. A kereseti lehetőségek, az élet- és m unkakörülm ények nem  gyakorol
nak vonzerőt a fiatalokra, és igaz az a m egállapítás is, hogy a szakm a társadalm i 
elism ertsége igen alacsony fokú.

Egyetértek a konferencia téziseiben le írtakkal: a tanítóképző intézetekben folyó 
könyvtárosképzés nem  elégíti ki a könyvtárakat. A könyvtár- és népm űvelési szak 
összekapcsolása m ia tt úgy látjuk , hogy kiszorult az anyagból a könyvtárosok szám ára 
szükséges dokum entum ism eret, s a gyakorlati tapasz ta la t az t bizonyítja, hogy az 
általános népm űvelési ism eretekből többet kapnak a képzés idején, m in t a könyvtár- 
tudom ányi ism eretekből, illetve a könyvtári gyakorlatból. R itkán találkozunk olyan 
fiatalokkal, akik a tanítóképző intézetekből jó felkészültséggel jönnek ki. Sokan 
közülük nem  is szeretik  a könyvtári m unkát, s a lehetőségek szerin t inkább m űve
lődési központokban, művelődési otthonokban helyezkednek el.

Végezetül a já rási könyvtárak  helyzetéről szeretnék szólni. Ism eretes, hogy új 
tanácstörvény készül, am ely m egszünteti a já rási tanácsokat. Ez a készülő törvény 
sok bizonytalanságot, sok problém át vet fel a járásoknál. A m unka zavarta lan  vitele 
érdekében helyes lenne, ha m ielőbb döntés születne a megszűnő já rás kezelésében 
és felügyelete a la tt működő könyvtár sorsáról. B ár a já rási székhelyek — am ennyi
ben nem  városok — m inden bizonnyal nagyközségi rangra  em elkednek a követke
zőkben, de még m indig kérdéses, hogyan fogják biztosítani a jelenlegi já rási könyv
tá rak  üzemelését, működését, illetve felügyeletét a községi szakigazgatási szerveken 
belül. A megoldás m ódját előre meg kell tervezni, nem  lehet várn i tavaszig.

Végezetül engedjék meg, hogy elm ondjam , úgy vélem: ez a konferencia is bizo
nyítja  a könyvtárak, a könyvtártudom ány és a tájékozta tás fontosságát, szükséges
ségét, s erősíti azt a kapcsolatot, am ely hazánk könyvtárai és könyvtárosai között 
megvan, de am ely lehetne még szorosabb. A konferencia nem  kis m értékben hozzá
já ru l a következő évtized könyvtárügyi feladata inak  m eghatározásához és végre
hajtásához, valam in t a könyvtárosok szakm ai és társadalm i elism eréséhez.

DARVAS JÓZSEF
A Z ÍRÓ SZÓ VÉTS ÉQ ELNÖKE

JOBB ELLÁ TÁSI FELTÉTELEKET KELL TEREM TENI 
A  K Ö N Y V TÁ R I M U N K Á N A K !

1955-ben, a m ásodik könyvtárügyi konferencián m ás 
m inőségben ültem  az elnöki asztalnál. Engedjék meg, 
hogy most, m in t író és az írószövetség elnöke köszöntsem 
önöket nagyon meleg szeretettel, m ert mi írók és könyv
tárosok nagyon erős szövetségesek vagyunk.

M eglehetősen gonddal p róbáltam  végigolvasni a kon
ferencia előkészítő anyagait, és ellen tétben  azzal, hogy 
annak  idején a népm űvelési konferencia előkészítésével 
és anyagaival szemben elégedetlenségem et fejeztem  ki, 
m ost azt kell mondanom, hogy ezeket az anyagokat és 
m agukat a téziseket is nagyon jóknak tartom.

Egyetértek azzal is, am it i tt  az anyagok és a refe
rá tum  az elm últ tíz-tizenöt esztendő fejlődéséről m onda
nak. Valóban hatalm as a fejlődés, igen nagyok az ered 
mények, de azt hiszem, az elvégzett dolgokra nem  kell 
túlságosan sok szó. Inkább arró l érdem es beszélni, am i 
elő ttünk van. A hangsúlyt e rre  tenném . Tényleg im po

nálóak a számok, a fejlődés adatai, de szám om ra az volt a legizgalm asabb — szomo
rúan  izgalmas —, hogy ha az utolsó évek tendenciáit nézem, akkor m ajdnem  m inden 
m utatóban, vagy legalábbis a  legfontosabb m utatókban stagnálást, sőt helyenként 
visszaesést látok. Azt hiszem, ha ezen a konferencián a jövő felé tekin tünk, első
sorban azt kell vizsgálni, hogy m it kell tenni.
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